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BCE vrea bãnci
“rele” naþionale,
care sã absoarbã
creditele
neperformante

Vicepreºedintele Bãncii Centrale
Europene (BCE), Vitor Constancio,
a fãcut un apel, vineri, la înfiinþarea
unor bãnci “rele” susþinute de guver-
ne, care sã absoarbã o parte din cre-
ditele neperformante de 1.000 de mi-
liarde de euro din sistemul bancar al
zonei euro, anunþã Reuters.

“O companie realã de administra-
re a activelor în Europa întâmpinã
dificultãþi în mediul actual. În viito-
rul imediat, o soluþie ar fi crearea
unui plan european pentru astfel de
companii, care sã fie folosit la nivel
naþional”, a afirmat Constancio, la
un eveniment desfãºurat în
Bruxelles.

“Acest plan ar trebui sã clarifice
ce este posibil în cadrul unei abordã-
ri flexibile a reglementãrilor existen-
te ºi sã încurajeze þãrile sã adopte
toate mãsurile necesare, într-un in-
terval de timp bine definit”, a mai
spus oficialul BCE.

BCE este îngrijoratã cã piaþa pri-
vatã pentru credite neperformante
este micã ºi nu pot fi obþinuþi bani li-
chizi, ceea ce are ca rezultat preþuri
excesiv de scãzute, descurajând bãn-
cile sã se descotoroseascã de ele,
ceea ce duce, astfel, la pierderi
semnificative.

V.R.

2,2 MILIARDE DE PUNCTE, ACORDATE PÂNÃ ACUM CELOR
PÃGUBIÞI DE REGIMUL COMUNIST

Foºtii proprietari pot solicita
ANRP valorificarea punctelor
primite ca despãgubire
l George Bãeºu, ANRP: “Aproximativ 1000 de oameni au cerut deja
despãgubiri în numerar”l Preºedintele ANRP estimeazã cã, din luna martie,
va începe emiterea de titluri de platãl Bãeºu: “Nu este ilegal faptul cã unii
vor face venituri din cumpãrarea ºi vânzarea de puncte, dar ar trebui ca
aceste tranzacþii sã stârneascã interesul statului, sub aspectul impozitului”

Reporter: De la începutul acestui
an, foºtii proprietari deposedaþi abu-
ziv de regimul comunist care au
primit decizii de compensare prin
puncte, pot solicita ANRP valorifi-
carea punctelor în numerar. Ce tre-
buie sã facã deþinãtorii de puncte?

George Bãeºu: Toate informaþiile
se gãsesc pe site-ul nostru. Aceºtia tre-
buie sã aducã la ANRP, personal sau
prin mandatar, cererea prin care sã
spunã cã vor sã primeascã banii ºi de-
cizia prin care le-amacordat puncte, în
original. Decizia rãmâne la noi ºi, în
momentul încare levomemite titlurile
de platã, le vom da un certificat pentru
restul de puncte care le rãmân.

Pânã la momentul acesta, din cele
7-8 mii de decizii emise de ANRP,
aproximativ 1.000 de persoane au
venit deja sã cearã numerar.

Nu a fost coadã, ne-am organizat
în aºa fel încât oamenii sã nu stea mai
mult de o jumãtate de ora la coadã,
lucrurile funcþioneazã.

A consemnat
ADINA ARDELEANU
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Surse: Vienna Insurance
Group vrea sã dea un euro
pe AXA Life Insurance
l ASF se mai gândeºte

Conducerea Autoritãþii de Supra-
veghere Financiarã (ASF) a cerut o
analizã suplimentarã, înainte sã
aprobe preluarea companiei AXA
Life Insurance (AXA Asigurãri de
Viaþã) de cãtre Vienna Insurance
Group (VIG), potrivit unor surse din
piaþã. Acestea ne-au spus cã preþul
pus pe masã de austrieci a fost de un
euro, la fel cu cel oferit, anterior, de
Astra ºi consorþiul format din SAI
Certinvest ºi SIF Transilvania,
investitori respinºi de ASF.

În august 2016, a fost semnat
acordul de preluare a companiei
AXALife Insurance (AXAAsigurãri
de Viaþã) de cãtre Vienna Insurance
Group (VIG).

Cumpãrãtorii sunt douã companii
membre ale grupului VIG, BCR
Asigurãri de Viaþã ºi Omniasig.

AXAAsigurãri de Viaþã a înregis-
trat venituri brute din prime de peste
4,5 milioane euro în 2015, în princi-
pal din poliþele de asigurãri de viaþã
tradiþionale.

În iulie 2015, Consiliul Autoritãþii
de Supraveghere Financiarã a res-
pins proiectului de achiziþie prin care
consorþiul format din SAI Certinvest
ºi SIF Transilvania doreau preluarea
Axa Life Insurance, pe motiv cã nu
existã soliditate financiarã a
potenþialului achizitor.

Atunci, ASF a aratat cã, în evalua-
rea procesului de achiziþie se va þine
cont de “reputaþia ºi integritatea po-
tenþialului achizitor, persoanã
fizicã”.

ADINA ARDELEANU
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GRAM AUR = 163,9770 RON FRANC ELVEÞIAN = 4,2188 RON EURO = 4,5156 RON DOLAR = 4,2033 RON

Sãptãmânã neagrã pentru avocatul
Piperea
l Gheorghe Piperea a pierdut lupta cu nouã dintre bãncile care au dat
credite în CHF ºi procesul colectiv cu BCR l Avocatul: “Vom cere
insolvenþa Asociaþiei Parakletos, din cauza cheltuielilor de judecatã
enorme impuse” l Debitorii vor sã doneze bani ca sã salveze Parakletos

Sãptãmâna trecutã a fost una
cu ghinion pentru avocatul
Gheorghe Piperea, pierzând

atât lupta pe care o purta în instanþã
cu nouã dintre bãncile ce au acordat
credite în franci elveþieni (CHF), dar
ºi în procesul colectiv pe care l-a
deschis împotriva BCR.

Justiþia a respins acþiunea Asocia-
þiei Parakletos (condusã de Gheor-
ghe Piperea) intentatã împotriva
unui numãr de nouã bãnci, în care se
cerea încetarea practicilor conside-
rate înºelãtoare din contractele de
credit.

Avocatul a anunþat, vineri, pe pa-
gina sa Facebook: “Tuturor celor
care ºi-au pus speranþa stopãrii în

justiþie a practicilor înºelãtoare ale
unor bãnci în procesul care s-a jude-
cat acum douã sãptãmâni, le dau o
veste tristã: acþiunea Parakletos con-
tra celor nouã bãnci care au practicat
acest «comerþ» în România dupã
2006 a fost respinsã.

Asociaþia Parakletos a fost obliga-
tã ºi la plata unor cheltuieli de jude-
catã într-un cuantum suficient pentru
a intra în faliment anul acesta”.

Domnul Piperea ne-a spus cã va-
loarea cheltuielilor de judecatã im-
puse de instanþã se ridicã la circa
90.000 de lei.

EMILIA OLESCU
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Doi ani de retrageri masive din fondurile Franklin Templeton
l Strategia de administrare activã, comisioanele mari ºi ponderea mare de clienþi retail - principalele motive pentru retragerea
investitorilor

Î
n condiþiile în care managerii de
investiþii care urmãresc structu-
ra indicilor bursieri reprezintã o
parte tot mai mare din comuni-

tatea de investiþii, administratorii
activi au pierdut tot mai mult teren,
performând mai prost decât piaþa,
pe fondul unei volatilitãþi mai ridi-
cate.

Cel mai lovit, în 2016, a fost Frank-
lin Templeton (prezent ºi la noi ca
administrator al Fondului Proprieta-
tea), care a ocupat prima poziþie în
topul retragerilor din fonduri, cu
ieºiri de 64,5 miliarde de dolari, con-
form unei analize Morningstar. Pe

locul al doilea la retrageri s-a clasat
Natixis Global Asset Management,
cu ieºiri de trei ori mai mici faþã de li-
der, de numai 19,1 miliarde de dola-

ri.
În acelaºi clasament, pe primul loc

în topul intrãrilor se aflã Vanguard,
ce ºi-a mãrit activele aflate sub ad-

ministrare cu aproximativ 200 de
miliarde de dolari.

Doar 39% din fondurile de acþiuni
administrate activ reuºiserã sã batã
indicii, în ultimii cinci ani, potrivit
unui raport Morningstar, citat de
Bloomberg, pe 23 iunie 2016.

În aceastã perioadã, fondurile ad-
ministrate pasiv au atras 1,7 trilioane
de dolari doar în Statele Unite, în
timp ce fondurile administrate activ
au suferit retrageri de 5,6 miliarde de
dolari. Nici managerii de obligaþiuni
nu se descurcaserã mai bine, în ulti-
mii doi ani calendaristici, trei sferturi
din fondurile de obligaþiuni impozi-

tabile urmãriserã mediile pieþei.
“Realitatea este cã strategia de ur-

mãrire a indicilor bursieri acapareazã
piaþa”, a declarat Gregory Johnson,
CEO al Franklin Templeton, pentru
Financial Times la începutul lunii iu-
nie 2016. Fondurile de acþiuni bazate
pe indici au taxe de administrare de
doar 0,05% pe an din activele aflate
sub administrare, în comparaþie cu o
medie ponderatã de 0,82% pentru
fondurile de acþiuni administrate ac-
tiv, se mai specificã în articol.

ANDREI IACOMI
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Foºtii proprietari deposedaþi abuziv de
regimul comunist, care au primit titluri
de despãgubire în puncte, în baza unei
legi din 2013, pot, începând de la 1 ia-
nuarie, sã cearã plata în numerar a des-
pãgubirilor, în cuantum de 20% pe an.
“Conform prevederilor art. 31 din Legea
nr.165/2013, dupã 1 ianuarie 2017, ti-
tularii deciziilor de compensare prin pun-
cte ºi ai certificatelor de deþinãtor de
puncte pot depune la sediul Autoritãþii
Naþionale pentru Restituirea Proprietãþi-
lor (ANRP), personal sau prin mandatar,
cereri de valorificare a punctelor în nu-
merar”, se aratã pe site-ul ANRP.
George Bãeºu, preºedintele instituþiei,
ne-a spus cã, pânã acum, aproximativ
1000 de oameni au fãcut astfel de cere-
ri. Potrivit domniei sale, dacã toþi cei
care au primit puncte pânã acum – echi-
valent a 2,2 miliarde de lei – ar cere plata
în bani, Ministerul de Finanþe ar avea de
plãtit, în acest an, aproximativ 450 de
milioane de lei.
În 2013, Guvernul ºi-a angajat rãspun-
derea în Parlament pentru proiectul de
lege privind despãgubirile pentru imobile naþionalizate, care stabileºte cã foºtii pro-
prietari ai caselor naþionalizate care nu pot fi despãgubiþi în naturã vor primi puncte în
valoare nominalã de un leu, raportat la valoarea casei, cu care vor putea achiziþiona
prin licitaþie alte imobile sau le vor preschimba în bani, dupã 2017.
Pentru a se putea desfãºura licitaþiile pentru terenuri, era nevoie sã fie înfiinþat un
Fond naþional care sã înglobeze terenuri de la Agenþia pentru Domeniile statului ºi ale
instituþii ale statului.
Domnul Bãeºu este de pãrere cã statul ar trebui sã acorde numai despãgubiri în bani,
în rate, ºi sã renunþe la sistemul de valorificare a punctelor prin participarea la licitaþii,
estimând cã sumele totale de platã sunt mult mai mici faþã de cele calculate de Guver-
nele precedente.

Baba Dragnea
ºi moº’ Grindeanu

Guvernul Grindeanu e mort.
A fost electrocutat de înºurubarea

ordonanþelor în Codul Penal.
Degeaba le mai deºurubeazã

acum, asta poate pre-
veni sã nu luãm foc
cu totul, dar mortu-i
mort.

L-a curentat per-
versitatea promovã-
rii ordonanþelor,
într-o urgenþã despre

care, acum, sluga PSD Victor Cior-
bea, care se preface cã ar fi Avocatul
Poporului, spune cã, de fapt, nu
existã.

Dupã ce a studiat actul, Ciorbea a
constatat cã, nu, urgenþa nu existã.

(continuare în pagina 3)

Baba Dragnea ºi moº’ Grindeanu s-au mutat împreunã în Berceni - baba cu bucãtãria,
moºu’ la butoane, zapp Romania TV, zapp Antena 3, zapp, zapp, zapp!
Sub masã, priza televizorului scotea scântei, ecranul fãcea linii-linii.
Moºu’, gospodar, suie pe scaun la tabloul electric ºi învârte siguranþele, apoi se bagã
sub masã, cu ºurubelniþa.
Rãmasã în întuneric, baba iese cu pãtlãgica-n mânã ºi se-mpiedicã de scaun; urcã ºi
înºurubeazã siguranþele, cu cealaltã mânã.
Lumina se revarsã.
Vede, sub masã, picioarele moºului zbãtându-se un timp, apoi, nemiºcate.
Începesãcreadãcãagreºit, aruncãpãtlãgica,deºurubeazãsiguranþelecuamândouãmâinile.
Se aºeazã pe scaun, în întuneric ºi aºteaptã.
E liniºte.
Nu pricepe de ce dureazã atât.

DE CE NU DORESC AUTORITÃÞILE EUROPENE SÃ LUPTE
CU ADEVÃRAT ÎMPOTRIVA CORUPÞIEI?

Comisia Europeanã îºi încalcã
promisiunea ºi nu publicã
raportul anti-corupþie

“Corupþia variazã
prin natura ºi extin-
derea sa de la o þarã la
alta, dar afecteazã to-
ate Statele Membre”,
se arãta în Raportul
Anti-Corupþie din
2014 al Comisiei Eu-

ropene, iar “în cazurile extreme, sub-
mineazã încrederea cetãþenilor în

procesele ºi instituþii le
democratice”.

De asemenea, “intenþiile decla-
rate sunt încã prea departe de rezul-
tatele concrete, iar dorinþa politicã
autenticã pentru eradicarea corup-
þiei lipseºte adesea”. În raport se
defineºte corupþia în sens larg drept
“abuzul puterii pentru câºtigul per-
sonal”.

Atunci Direcþia Naþionalã Antico-
rupþie (DNA) era prezentatã ca
exemplu al bunelor practici în ceea
ce priveºte mãsurile pentru combate-
rea corupþiei, în condiþiile în care
“corupþia mãruntã, cât ºi cea politicã
rãmân probleme semnificative”.

(continuare în pagina 15)
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